
 بخش خاصش 
ً
و کار را با چالش مواجه می کردند. مخصوصا

سیالات غیرنیوتنی که خیلی تحلیل پذیر نیستند و نمی  توان یک 
پارامتر را برایشان تعریف کرد و پرینت را انجام داد. ما آمدیم روی 
بحث سیالات غیرنیوتنی کار کردیم و توانستیم به دانش فنی 
آن برسیم و تولید کنیم. یکی از کارآیی های دستگاه ما، بخش 
سرامیک صنعتی و غیرصنعتی )سرامیک تزئینی و دکوراتیو( بود. ما 
تیراژ کار و سرعت پرینتر را خیلی بالا بردیم. تفاوت ما با نمونه  های 
خارجی همین است که آنها بیشتر من باب نمونه سازی و در تیراژ 

کم بودند، اما محصول ما قابلیت تولید انبوه دارد.

ع کار کردند؟  چه تعداد افراد روی این موضو
 5 نفر نیروی فعال و مستقیم داشتیم و 15 الــی 20 نفر 

ً
 تقریبا

نیروی غیرمستقیم مشغول به کار بودند. حدود یک سال و سه 
چهار ماه طول کشید تا به تکنولوژی برسیم و 6 ماه هم زمان برد 

تا دستگاه را تولید و صنعتی سازی کردیم.

به  می کنید،  تحصیل  مالک اشتر  دانشگاه  شما  اینکه   
یرمجموعه   ارگان خاصی تولیدات تان را  معنای این است که ز

انجام می  دهید؟
ــاه نـــــدارد. دانـــشـــگـــاه، تــهــران  ــگ ــش ــدات مـــا ربــطــی بـــه دان ــی ــول ت
اســت و شــرکــت مــان در هــمــدان. دانــشــگــاه مالک اشتر یکی 
ــاع اســـت ولـــی خـــود دانشگاه  از زیــرمــجــمــوعــه  هــای وزارت دفـ
زیرمجموعه  وزارت عــلــوم اســـت. یکی از دلایــلــی کــه مــن این 
دانشگاه را انتخاب کــردم ایــن بــود که دانشگاهی ست که به 
تکنولوژی پرینترهای سه بعدی دست پیدا کردند. اینجا هم 
تجربیاتم را زیاد می  کنم و هم اگر تجربه  ای داشته باشم در اختیار 

دوستانم قرار می دهم.

    کشور ما چه نیازی به این محصول داشت؟
PDM معروفند و  یکسری دستگاه  ها هستند کــه بــه روش 

پیدا کنیم. البته قبل از ما، یکی از 
دانشگاه  های کشور موفق شدند 
که ایــن کــار را انجام بدهند. خب 
آنها بودجه شان از طرف دانشگاه 
تأمین بود و تیم منسجم  تری هم 
داشتند. با همه   این شرایط، ما رها 
نکردیم و کمی که گذشت در سال 
1400 شرکت را تأسیس کردیم. بعد 
هم حرفه  ای تر وارد بحث صنعت و 
پرینتر سه بعدی شدیم؛ کمی بعد 
هم توانستیم یکسری تأییدیه  ها 

را بگیریم و دانش بنیان شویم.

ــدام دانشگاه   دانــشــجــوی کـ
هستید؟

لیسانس را در یک دانشگاه دولتی 
در اســتــان هــمــدان بـــودم و ارشــد 

دانشگاه مالک اشتر هستم.

 بابت چــه موضوعی در حال 
حاضر دانش بنیان هستید؟

ما یک پرینتر سه بعدی سیالات 
ویــســکــوز ســاخــتــیــم. در کــشــور 
منحصر به فرد بــود و در دنیا هم 
به این شکل دستگاهی ساخته 

نشده بود.

ــان و  ــ ــــول ت ــــص ــــح ــی از م ــمـ کـ  
تـــفـــاوتـــش بــــا نـــمـــونـــه خـــارجـــی 

برایمان بگویید.
به طور کلی پرینترهای سه بعدی بر 
اساس موادی که در آن استفاده 
می  شود، دسته بندی می شوند که 
پلیمری، فلزی، رزینی و سایر مواد 
هستند. در پرینترهای سه بعدی، 
ــه روی هم  ــه بــه لای قطعه بــایــد لای
ساخته شود تا به محصول نهایی 
برسد. یکی از چالش  ها ایــن بود 
کــه مـــواد خمیری شکل را چطور 
بتوانیم روی هم لایــه  گــذاری کرده 
و بـــســـازیـــم. در بــحــث صنعتی، 
ســرامــیــک  هــای صنعتی یــا مــواد 
کامپوزیتی این خواص را داشتند 

اوایل بحث 
تحریم ها مصاحبه 
ای دیدم از وزیر 
دفاع آمریکا. 
گفته بود اگر 
ایران به تکنولوژی 
ساختِ افزایشی 
یا پرینترسه 
بعدی فلزی 
دست پیدا کند، 
می تواند خیلی از 
تحریم هایی را که 
در قطعات صنایع 
هوایی و نظامی 
وضع شده، بی 
اثر کند
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